
اد
ص

قت
ا

اد
ص

قت
ا

پنجشنبه  9  آذر  ۱۴۰۲ 

شماره ۴۰۲۱

WWW.FDN.IR

FARHIKHTEGANDAILY

۱۶

هفدهم آبان ماه 1402، لایحه اصلاح قانون مالیات های مســـتقیم از ســـوی 
دولت به مجلس ارسال شد. هدف این لایحه، همان طور که از اسم آن هم 
پیداست، ایجاد اصلاحات در ساختار قانون فعلی مالیاتی است. قانونی 
که چندین بار دستخوش تغییر و تحول شده است. حال سوال اینجاست 
که نواقص این قانون چه بوده و چرا دولت به فکر اصلاح این قانون افتاده 

است؟ در این گزارش به این موضوع می پردازیم. 

   شرط موفقیت سیاست مالیاتی 
مالیات ســـتانی یکی از ابزارها و سیاســـت های دولت ها برای مدیریت مســـائلی 
نظیر تامین بخشی از هزینه های عمومی، ایجاد عدالت اجتماعی، کنترل تورم 
و رکود و مسائلی از این دست است که در ادامه بیشتر به آنها خواهیم پرداخت. 
میزان تحقق هریک از اهداف اخذ مالیات می تواند شاخصی باشد برای ارزیابی 
، اگر یک نظام  . به عبارت دیگر موفقیت یا عدم موفقیت نظام مالیاتی یک کشور
مالیاتی در تحقق بخشیدن به اهداف مالیات ستانی موفق بود، می توان آن نظام 
را حفظ کرد و اگر مطابق شاخص ها و بررسی ها، توفیق چندانی در زمینه محقق 
کـــردن اهداف به دســـت نیاورده بود، باید درصدد ایجـــاد اصلاحات در آن برآمد. 
در ادامه این گزارش، به بررســـی میزان تطابق پذیری عملکرد نظام مالیاتی فعلی 
بـــا اهداف مدنظر از مالیات ســـتانی و همچنین بیـــان برخی نواقص نظام فعلی 

مالیاتی خواهیم پرداخت. 

   تحقق عدالت اجتماعی از طریق بازتوزیع درآمد
همان طـــور که گفته شـــد، یکـــی از مهم ترین دلایل اخذ مالیـــات، ایجاد عدالت 
، مالیات ستانی  اجتماعی و اقتصادی از طریق بازتوزیع درآمد است. به عبارت دیگر
در یک کشور باید موجب کاهش یافتن فاصله طبقاتی و بهبود عدالت در توزیع 
درآمدها در آن کشور شود. یکی از اصلی ترین شاخص های سنجش میزان عدالت 
اجتماعی در اقتصاد یک کشور شاخص ضریب جینی است. مقدار این شاخص 
بین عدد صفر و 1 در نوسان است و هرچه به صفر نزدیک تر باشد نشانگر وجود 

عدالت درآمدی بیشتر در اقتصاد آن جامعه است. 

آمارها نشـــان می دهد که وضعیت شـــاخص ضریب جینی در کشـــور ما طی 
دهه گذشـــته، به رغم بهبود آن طی دوســـال اخیر  )از 0.3938 در ســـال 1400 به 
0.3877 در ســـال 1401(، از وضعیت مطلوبی برخوردار نبوده اســـت. به گونه ای 
که در 11 ســـال گذشـــته از 0.3700 به 0.3877 رســـیده اســـت و حتی در ســـال 
1397، به میزان 0.4093 هم رســـید که بیشـــترین میزان طی 11 ســـال اخیر بوده و 
تقریبا برابر با مقدار شاخص جینی در زمان جنگ تحمیلی است. همچنین 
یع درآمدها را نشـــان  شـــاخص مهـــم دیگری کـــه میزان عدالت در زمینه باز توز
می دهد، شاخص نسبت هزینه های 10 درصد ثروتمندترین افراد جامعه به 10 
درصد فقیرترین افراد جامعه است. این نسبت هرچقدر بیشتر باشد، به این 
معناست که فاصله طبقاتی در آن جامعه بیشتر است. در کشور ما، از میزان 
10.9 در ســـال 1391 به میزان 12.68 در ســـال 1401 رســـید و این نیز دلیل دیگری 
بر نامطلوب بودن میزان تحقق عدالت اقتصادی و اجتماعی در کشور است 
کـــه خود این موضوع، نشـــانگر عدم موفقیت نظـــام مالیاتی ما در زمینه ایجاد 

یع درآمدهاست.  عدالت اقتصادی از طریق مدیریت بازتوز
همین نقص در عملکرد نظام مالیاتی کشور می تواند یکی از دلایل دولت جهت 
اقدام برای اصلاح قانون مالیات های مستقیم باشد. در لایحه دولت- برخلاف 
قانون فعلی- مقرر شده است از برخی منابع درآمدی که تاکنون مشمول مالیات 
نمی شدند نیز مالیات دریافت شود، به عنوان مثال، در قانون فعلی، اخذ مالیات 
از ســـود ســـپرده های بانکی جایگاهی ندارد اما در لایحه دولت پیشـــنهاد شده 
یافت شود.  از مجموع درآمدهای مودیان، بدون درنظر گرفتن منبع، مالیات در
در نظام مالیات ســـتانی فعلی، نه عدالت افقی رعایت می شـــود و نه عدالت 
عمودی. موفق نبودن در عدالت افقی به این معناســـت که افراد با درآمدهای 
یکسان، الزاما مالیات یکسانی را پرداخت نمی کنند. علت این امر این است که 
برخی منابع درآمدی در نظام مالیاتی فعلی، معاف از مالیات هستند. به همین 
علت یک کارمند با حقوق ماهیانه 14 میلیون تومان، مکلف به پرداخت مالیات 
یافت می کند  است، اما فردی که ماهیانه 14 میلیون تومان سود سپرده بانکی در
هیـــچ گونه مالیاتی پرداخت نمی کند. همچنین عدم تحقق عدالت عمودی 
، الزاما مالیات های بیشـــتری پرداخت  به این معناســـت که افراد با درآمد بالاتر
نمی کنند. به عنوان مثال یک مودی با حقوق ماهیانه 12 میلیون تومان بیشـــتر 
از فردی که درآمدهای بسیار بالاتری از سوداگری یا سود سپرده بانکی به دست 

می آورد، مالیات پرداخت می کند؛ چراکه اساسا در قانون فعلی، مالیاتی از سود 
یافت نمی شود. در لایحه  معاملات ســـوداگرایانه و ســـود ســـپرده های بانکی در
اصلاح قانون مالیات های مستقیم، دولت سعی کرده با حذف معافیت های 
مالیاتی بی دلیل و لحاظ کردن برخی معافیت های پایه جدید، در جهت بهبود 

عدالت مالیاتی گام بردارد.

   لحاظ نشدن هزینه های معیشتی و بعد خانوار در مالیات 
یکـــی دیگر از ایرادهای نظام مالیات ســـتانی فعلی، لحـــاظ نکردن هزینه های 
معیشتی و تعداد افراد تحت تکفل مودیان در میزان مالیات پرداختی آنهاست. 
بـــه عبـــارت دیگر در قانون مالیاتی فعلی، هیچ ارتباطی بین بعد خانوار مودی و 
هزینه های معیشتی او و میزان مالیاتی که می پردازد، وجود ندارد. این درحالی 
است که به طور قطع، هزینه های معیشتی یک فرد متاهل یا دارای فرزند، به هیچ 
وجه با یک فرد مجرد قابل قیاس نیست. همچنین در قوانین فعلی هیچ تفاوتی 
بین مستاجر و مالک مسکن در پرداخت مالیات وجود ندارد، بنابراین دولت 
تصمیم گرفته در لایحه مذکور با لحاظ کردن هزینه هایی نظیر هزینه های اجاره، 
، هزینه های  هزینه تسهیلات مسکن، هزینه تحصیل مودی و افراد تحت تکفل او
درمانی و هزینه هایی از این دســـت به عنوان هزینه های قابل کســـر از مالیات و 
همچنین لحاظ کردن تعداد افراد تحت تکفل مودی در میزان مالیات پرداختی 

، نقص موجود در قانون مالیاتی فعلی را برطرف کند.  او

   تفاوت قائل نشـــدن میان ســـود تقسیم شـــده و 
سرمایه گذاری شده

مالیــات بــر ســود شــرکت ها یکــی از منابــع اخــذ مالیــات دولــت اســت. در قانــون 
فعلــی، هنــگام اخــذ مالیــات از ســود شــرکت ها هیــچ تفاوتــی بیــن ســود تقســیم 
شــده و ســود ســرمایه گذاری شــده وجــود نداشــته و ســود اشــخاص حقوقــی 
مشــمول مالیات با نرخ 18 درصد اســت. این امر موجب می شــود که شــرکت ها 
و ســهامداران آنهــا، از نظــر مالیاتــی  انگیــزه خاصــی بــرای تخصیــص دادن ســود 
خــود بــه ســرمایه گذاری مجــدد در شــرکت نداشــته باشــند و ترجیــح دهنــد ســود 
سهام خود را دریافت کنند. در لایحه پیشنهادی دولت، با هدف ایجاد  انگیزه 
مالیاتــی بــرای ســرمایه گذاری مجــدد ســود در شــرکت و بــه تبــع آن، رشــد تولیــد 

و فعالیــت شــرکت ها پیشــنهاد شــده ســود ســهامی کــه صــرف ســرمایه گذاری 
مجــدد در شــرکت می شــود از مالیــات معــاف شــود. علاوه بــر ایــن در لایحــه 
ــه 15  ــز ب ــر ســود تقسیم شــده اشــخاص حقوقــی نی ــرخ مالیــات ب پیشــنهادی، ن
درصــد کاهــش یافتــه اســت. هــدف ایــن امــر کاهــش بــار مالیــات بــر بخش هــای 
تولیــدی و حقوقــی و تمرکــز مالیاتــی بیشــتر بــر بخش هــای غیــر رســمی اقتصــاد، 

شــامل معاملات ســوداگرایانه اســت. 

   ممیزمحوری و تکلیف های نامناسب مالیاتی برای مودی
ایراد دیگر نظام مالیاتی فعلی، ممیزمحور بودن آن و تکلیف کردن برخی روال های 
اداری فرآیند مالیات ستانی نظیر تنظیم و تسلیم اظهارنامه بر دوش مودی است. 
این درحالی است که تنظیم اشتباه اظهارنامه یا تسلیم آن در خارج از مهلت زمانی 
مقرر می تواند عواقب سختی را، مانند محرومیت از تمامی معافیت ها و کسورات، 
برای مودی به همراه داشته باشد. همچنین ممیزمحور بودن نظام مالیاتی فعلی 
می تواند منشأ مشکلات ناشی از اعمال سلیقه ممیز و اشتباهات تشخیصی او 
باشـــد. بنابراین دولت در لایحه پیشـــنهادی خود در نظر دارد تا اولا، سازمان امور 
مالیاتـــی بـــا کمک گرفتـــن از اظهارنامه های پیش فرض و با اســـتفاده از داده ها و 
اطلاعات مالی افراد در سامانه هوشمند مودیان، خود عهده دار تنظیم اظهارنامه 
مودیان شود و مودیان تنها وظیفه تایید، اصلاح یا اعتراض نسبت به اظهارنامه 
پیش فرض تنظیم شده از سوی سازمان امور مالیاتی را برعهده داشته باشند. به 
این صورت، فرآیند تهیه اظهارنامه از دوش مودی برداشته می شود و برعهده دولت 
قرار می گیرد. علاوه بر آن در لایحه مذکور پیشـــنهاد شـــده سازمان امور مالیاتی با 
اســـتفاده از داده های مالی در ســـامانه مودیان اقدام به کسب اطلاع از وضعیت 
مالی و درآمدی آنان کند و از این طریق نقش ممیزها در تشخیص های مالیاتی 

را به حداقل ممکن برساند. 

   ضرورت اصلاح قانون فعلی مالیات های مستقیم 
مـــوارد مذکـــور تنهـــا بخشـــی از مـــواردی بودند کـــه دولـــت را به فکر اصـــلاح نظام 
مالیات ستانی فعلی از طریق تهیه لایحه  انداخته اند. درحال حاضر لایحه اصلاح 
قانون مالیات های مستقیم در اختیار مجلس شورای اسلامی قرار دارد تا درخصوص 

آن تصمیم گیری کند. 
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مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان از صعود پالایشگاه نصف جهان به قله های سود خبرداد

در ۶ماهه امسال سود »پتروپالایش اصفهان« ۹درصد افزایش یافت

ی و وارد شــدن دیگــر طرح هــای  دکتــر قدیــری مطــرح کــرد: »قطعــا بــا بهره بــردار
تولیــد، ســوددهی هلدینــگ  لایــش اصفهــان در زنجیــره  پا پترو هلدینــگ 
پالایــش اصفهــان افزایــش خواهــد یافــت و مــا در مــدت مشــابه ســال  پترو
آینــده شــاهد رشــد چندبرابــری ســود پالایشــگاه اصفهــان خواهیــم بــود.« بــا 
ابرطرح هــای اجراشــده در طــول 24مــاه فعالیــت دکتــر محســن قدیــری در 
پالایــش اصفهــان گام هــای پیشــرفت چنــان بــا شــتاب برداشــته  هلدینــگ پترو
شــد کــه نــام پالایشــگاه اصفهــان در بیــن تمــام پالایشــگاه های کشــور در ســکوی 
پالایش  اول قرار گرفت و رتبه برتر سوددهی را به خود اختصاص داد. سود پترو
اصفهــان در میــان آمارهــای منتشرشــده نه تنهــا کاهشــی نبــوده بلکــه بــا افزایشــی 
دوهزار میلیارد تومانی روبه رو بوده است. در همین پیوند مدیرعامل هلدینگ 
پالایش  پالایش اصفهان در گفت وگو با روابط عمومی و امور بین الملل پترو پترو
اصفهــان عوامــل موفقیــت در ســوددهی پالایشــگاه اصفهــان را ایجــاد انضبــاط 
مالــی و اجــرای طرح هــای مختلــف در شــرکت های زیرمجموعــه عنــوان کــرد و 
افــزود: »در ســال 1400میــزان ســود پالایشــگاه اصفهــان 12همــت بــود درحالی کــه 
در ســال 1401ســود ایــن مجموعــه بــه 36درصــد رســید.« دکتــر محســن قدیــری بــا 
پالایــش از عوامــل موفقیــت در  اشــاره بــه اینکــه تبدیــل پالایشــگاه اصفهــان بــه پترو
کنــون طرح هــای شــرکت های  ســوددهی بــالای ایــن شــرکت اســت، افــزود: »هم ا
ی  پالایش اصفهان یکی پس از دیگری در مرحله بهره بردار تابعه هلدینگ پترو
پالایــش اصفهــان رقــم زده اســت.«  ی را بــرای پترو قــرار گرفتــه و همیــن امــر ســود آور

سود 18.5میلیون یورویی شرکت ملاصدرا از محل فروش حلال ها
وی خبر داد: »هم اکنون شرکت راهبرترابر انرژی و شرکت ملاصدرا در بخش های 
مختلف در حال عرضه محصولات هســتند و همین امر عاملی در افزایش ســود 
پتروپالایش اصفهان اســت. اکنون شــرکت ملاصدرا در آبان ماه 18.5 میلیون یورو 
فــروش حلال هــا را در برنامــه خــود ثبــت کــرد؛ اکنــون هریــک از ایــن شــرکت ها مولــد 
بــوده و بــا چابکــی خــود درآمــدزا شــده اند.« وی بــا اشــاره بــه اینکــه اکنــون شــرکت 
اکســیر ایرانیــان نیــز کــه در بحــث زنجیــره ارزش نفــت ســفید حرکــت می کنــد دارای 

دو طــرح مصــوب مهــم اســت، افــزود: »یکــی از ایــن طرح هــا KHT اســت کــه بســتر 
را بــرای تولیــد نفــت ســفید بــدون گوگــرد آمــاده می کنــد و طــرح دیگــر کــه ماموریــت 
آن بــه شــرکت اکســیر ایرانیــان داده شــده طــرح تولیــد الکل هــای چــرب اســت کــه 

بــرای آن پیمانــکار هــم انتخــاب شــده اســت.« 

 طرح KHT برای پالایشگاه اصفهان 40میلیون یورو 
در سال درآمد خواهد داشت

دکتـر قدیـری ادامـه داد: »بـه زودی شـاهد راه انـدازی طـرح KHT خواهیـم 
بـود کـه 40میلیـون یـورو در سـال درآمـد خالـص بـرای پتروپالایـش اصفهـان 

بـه ارمغـان مـی آورد. در ایـن طـرح قـرار اسـت نفـت سـفید دارای گوگـرد پاییـن 
برای اسـتفاده در سـوخت جت و هواپیما تولید شـود که هم برای 

تامیـن نیـاز داخـل و هـم صـادرات خواهـد بـود.« مدیرعامـل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزود: »برنامه ریزی ما این است 

کـه از سـال 1404 دیگـر اقـدام بـه فـروش نفـت سـفید کم گوگـرد 
نکنیـم؛ چراکـه بـرای تامیـن نیاز دیگر شـرکت های مسـتقر 

در پتروپالایش اصفهان به این محصولات نیاز داریم و 
در واقـع می خواهیـم گام هـای تولید به تولیـد برداریم و 

باارزش ترین و گرانقیمت ترین محصولات را که برای پتروپالایش اصفهان سوددهی 
بالا داشـته باشـد را تولید کنیم.« 

طرح DHT برای پالایشگاه اصفهان 19.5همت سود به همراه دارد
دکتر قدیری با تاکید مجدد به اینکه آنچه باعث رشد سود پالایشگاه اصفهان است 
شـــامل انضباط مالی، تســـریع در انجام طرح ها که باعث افزایش ضریب IRi شده 
است، افزود: »یکی از طرح های که باعث افزایش سوددهی پالایشگاه اصفهان شده 
اســـت طرح DHT اســـت که 16ماه زودتر از برنامه زمانبندی به بهره برداری رســـید و 
19.5همت سود زودهنگام برای پالایشگاه به همراه داشت.« وی افزود: »تسریع در 
انجام طرح ها باعث کاهش هزینه طرح ها می شود، انجام طرح های حفظ ظرفیت و 
افزایش آن توسط مهندسی پالایش همواره در حال انجام است؛ به گونه ای که ظرفیت 
اسمی پالایشگاه اصفهان 370هزار بشکه در روز می باشد که این ظرفیت به 400هزار 
بشکه در روز رسیده است.« مدیرعامل پتروپالایش اصفهان در ادامه از افزایش سود 
9درصدی پتروپالایش اصفهان در شش ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل خبر داد و گفت: »سود خالص پتروپالایش اصفهان در شش ماه سال قبل 

12همت بود که این میزان سود در همین مدت در سال 1402به 23همت رسید.« 

پالایشگاه نفت اصفهان در صدر شرکت های سودده
دکتر قدیری تصریح کرد: »در همین مدت امسال رتبه های آماری و 
میزان سوددهی دیگر پالایشگاه کشور همگی دارای رشد منفی بود 
و تنها پالایشگاه اصفهان دارای افزایش سود 9درصد بوده است.« 
وی ضمـــن ارائه آماری از میزان ســـود دیگر پالایشـــگاه های کشـــور 
گفت: »ســـود پالایشگاه نفت بندرعباس 
در شـــش ماهه سال قبل 22همت و 
در مدت مشـــابه امسال 10همت با 
54درصد رشد منفی بود. همچنین 
ســـود پالایشگاه نفت تهران در سال 
قبـــل 16همـــت و در همیـــن مـــدت 
امسال با 12همت سود و رشد منفی 

24درصد مواجه بود.« 
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در حاشیه نمایشگاه متالورژی ایران متافو محقق شد

تقدیر وزیر صمت از فولاد مبارکه برای ارتباط موثر با دانش بنیان ها

آییــن امضــای ســندهای همــکاری توســعه اقتصــاد دانش بنیــان در حــوزه صنایــع فلــزی و معدنــی 
در حاشــیه دومیــن روز از بیســتمین نمایشــگاه بین المللــی متالــورژی ایران متافــو بــا حضــور عبــاس 
علی آبــادی وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت، روح الــه دهقانی فیروزآبــادی معــاون علمــی، فنــاوری 
ــر صمــت و رئیــس  ــا معــاون وزی ــان ریاســت جمهــوری، محمدرضــا موثقی نی و اقتصــاد دانش بنی
، عزت اله اکبری تالارپشتی رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای  هیات عامل ایمیدرو
اسلامی، محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه و امیر خرمی شاد مدیرعامل شرکت 
صنایع ملی مس ایران برگزار شــد. وزارت صمت و ایمیدرو به همراه شــرکت  فولاد مبارکه و شــرکت 
ملــی صنایــع مــس ایــران بــا معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهوری ســند 
همــکاری امضــا کردنــد. همچنیــن تفاهمنامــه در زمینــه اقتصــاد دانش بنیــان و بومی ســازی بیــن 
معاونــت علمــی، فنــاوری و دانش بنیــان ریاســت جمهــوری، شــرکت فــولاد مبارکــه و ایمیــدرو امضــا 
شــد. موافقتنامــه همــکاری مشــترک در زمینــه هوشمندســازی معادن مــس و تکمیــل فناوری هــای 
وابســته بیــن معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهوری، وزارت صنعــت، 
معــدن و تجــارت، ایمیــدرو و شــرکت ملــی صنایــع مــس ایــران منعقــد شــد.تفاهمنامه همــکاری 
احــداث واحــد 300 هــزار تنــی بــرای فــرآوری و نــوآوری مــواد معدنــی هماتیتــی بــه مگنتیتــی بــه روش 
توســعه فناوری هــای RHF بیــن معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان ریاســت جمهوری، 
شــرکت فــولاد ســنگان، هورمــان صنعــت شــریف و شــرکت پشــتیبانی و توســعه فنــاوری و نــوآوری 

فــولاد مبارکــه نیــز بــه امضــا رســید.

تقدیر وزیر صمت از فولاد مبارکه برای حمایت از شرکت های دانش بنیان
عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت در آیین امضای ســـندهای همکاری توســـعه 
اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: »باید به ســـمت هوشـــمندی نوآوری 
و حضور در بازار حرکت کرد که مهم تر از ســـاخت داخل اســـت. باید دنیا را در اختیار بگیرید و 
رهبری هوشمندانه داشته باشید و پیشران باشید.« وی افزود: »اشتغال آفرینی هوشمندی است 
و استفاده وسیع از عقلانیت ضروری است. نوآوری محور اصلی همه حرکت هاست؛ امروز باید 
ظرفیت شـــرکت های دانش بنیان را به صنایع بزرگ متصل کنیم تا بتوانیم از مســـیر عقل آینده را 
یم.« وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشـــیه آیین امضای ســـندهای همکاری توســـعه  بســـاز
اقتصـــاد دانش بنیـــان در حـــوزه صنایع فلزی و معدنـــی در جمع خبرنگاران با بیان این که اتصال 
شرکت های دانش بنیان به صنایع بزرگ اتفاق مبارکی است و این مهم نباید در حد سخنرانی و 
صحبت بماند، اظهار کرد: »در این آیین 21 قرارداد منعقد شد که می تواند تحول چشمگیری را در 
خلق ثروت از مسیر دانش و فناوری رقم بزند.« وی در ادامه افزود: »به شرکت فولاد مبارکه به دلیل 
پیگیری و حمایت از دانش بنیان ها و به شرکت های دانش بنیان که توانستند اعتماد این شرکت 
را بـــرای عقـــد قرارداد جلب کنند، تبریـــک می گویم.« وزیر صنعت، معدن و تجارت درخصوص 
چگونگی رهبری هوشـــمندانه در حوزه صنعت خاطرنشـــان کرد: »تا امروز ظرفیت های پژوهشی 
کشور در استخدام دیگران بوده است، حال وقت آن رسیده که ما از این ظرفیت را استفاده کنیم. 

اگر قرار است ظرفیت های عقلانی و پژوهشی دنیا را برای رفع تقاضای خودمان بسیج کنیم، بهتر 
است از نظام مدیریت دانش داخلی استفاده کرده و آن را به سمت تقاضاهای داخلی و متناسب 
با فرهنگ خود و آنچه که می خواهیم در آینده بسازیم، سوق دهیم.« وزیر صنعت، معدن و تجارت 
یگران  درخصوص نقش دانش بنیان ها در رهبری هوشمندانه، اذعان داشت: »این شرکت ها باز
اصلی رهبری هوشـــمندانه هســـتند، این که ذهن همه ما در صنعت و بالاترین ســـطح دولت به 
این زمینه سوق پیدا کرده فرصت مغتنمی برای نقش آفرینی دانش بنیان هاست و این امر همواره 

کید مقام معظم رهبری بوده است.« مورد تا

فولادی های کشور به فولاد مبارکه نگاه می کنند
روح اله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در آیین 
امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: »در 
دوره چهارم معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســـت جمهوری، دو رویکرد جدی 
و مســـتقل داریم که عبارت اســـت از توســـعه فناوری با نگاه کاشتن برای آینده و ایجاد ستادهای 
 . توسعه اقتصاد دانش بنیان با هدف نفوذ فناوری ها به بخش های صنعت و اقتصاد واقعی کشور
قانون جهش تولید دانش بنیان که در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید، باقیات الصالحاتی 
برای این مجلس است و امیدوارم همه کسانی که در این حوزه دخیل هستند به این قانون پایبند 
کـــه اجـــرای آن بـــرکات زیادی در پی خواهد داشـــت.« وی افزود:» 21 پـــروژه از 26 پروژه  باشـــند؛ چرا
پیشنهادی فناورانه شرکت فولاد مبارکه مورد تایید معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری قرار گرفته که نیازمند 860 میلیارد تومان سرمایه گذاری هستند و ما از آنها حمایت 
می کنیم. جریانی که پشـــت ســـر این اتفاق ایجاد می شـــود، فولادی های کشور به فولاد مبارکه نگاه 
می کنند و این نگاه منجر به راه افتادن جریان خواهد شـــد. شـــرکت ملی صنایع مس ایران نیز در 
همین مسیر در حال حرکت است. امیدوارم انعقاد قراردادهای امروز پربرکت و سبب خیر برای 

صنایع کشور باشد.«

 ضرورت توجه به مباحث نوآورانه و خلاقانه در توسعه اقتصاد دانش بنیان صنایع فلزی و معدنی
محمدرضا موثقی نیا، معاون وزیر صمت و رئیس هیات عامل ایمیدرو در آیین امضای سندهای 
همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: »مباحث نوآورانه و 
یادی دارد، چراکه دیگر  خلاقانه در توسعه اقتصاد دانش بنیان صنایع فلزی و معدنی اهمیت ز
نمی توانیم برای توســـعه، به ابزارها و روش های ســـنتی تکیه کنیم.« وی در ادامه افزود: »امضای 
ســـندهای همکاری امروز مســـیر ما را برای ورود به نهضت توســـعه و پیشـــرفت هموار می کند. 
، وظیفه ما را ســـنگین تر  کیـــدات مقام معظم رهبـــری بـــر ضـــرورت توجه به بخش معدن کشـــور تا
می کند تا در حلقه های مختلف معدن )از اکتشاف تا محصولات نهایی( بتوانیم یک نهضت 

توسعه ای ایجاد کنیم.«

فولاد مبارکه درصدد یکپارچه سازی و مجموعه سازی شرکت های فناور کشور است
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در آیین امضای سندهای همکاری توسعه 
اقتصاد دانش بنیان در حوزه صنایع فلزی و معدنی گفت: »فولاد مبارکه طی دهه های گذشته 
ی در حوزه نوآوری شروع کرده است؛ ساخت فولاد مبارکه از دهه 60 آغاز و در دهه  مسیر ادامه دار
70 نیز تولید در این مجموعه شروع شد؛ امروز علی رغم همه محدودیت ها، دانش بهره برداری در 
این شرکت نهادینه شد و با 100 درصد ظرفیت در حال فعالیت است.« وی افزود: »فولاد مبارکه در 
ی آن نتوانست ارزش افزوده پایدار  دهه 90 با مشکل تحریم مواجه شد و سطح و دانش بهره بردار
را تامین کند و اینجا بود که نهضت بومی سازی به مدد تحریم ها آغاز و دانش آن در این شرکت 
ی شده و دانش بومی سازی نیز در این  نهادینه شد؛ بالای 90 درصد نیاز فولاد مبارکه داخلی ساز
مجموعه نهادینه شـــده اســـت.« مدیرعامل شـــرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: »امروز در دهه 
چهارم فعالیت، همچنان نیازمند به ارزش افزوده بیشتر هستیم و فراتر از نهضت بومی سازی، 
نیازمند به نگاه رو به آینده هستیم. ضریب بهره برداری فولاد مبارکه 100 درصد است و این یکی از  
رموز موفقیت و سودآوری این شرکت  است. ما هنوز توانایی توسعه تکنولوژی و خلق ارزش افزوده 
یم و همین امر سبب شده تا استفاده حداکثری از ظرفیت ها  ی را ندار از طریق نوآوری و فناور
ی اذعان داشـــت: »امروز رقبای جهانی ما علاوه بر تولید فولاد، به  را در دســـتور کار قرار دهیم.«و
اقدامات دیگر نوآورانه نیز می پردازند، بنابراین باید توسعه تکنولوژی و خلق ارزش افزوده از طریق 
یلی  یادی ازجمله توسعه ر نوآوری و دانش را دنبال کنیم. برای تولید حداکثری، زیرساخت های ز
و نیروگاهی را ایجاد کرده ایم.« طیب نیا بیان کرد: »فولاد مبارکه نیازمند زیرساخت های نوآوری 
و فنـــاوری اســـت و طی 1.5 ســـال اخیـــر در این حوزه پرقدرت ورود پیـــدا کرده و گام های جدی 
برداشته است. فولاد مبارکه درصدد ایجاد زیرساخت و فرآیندسازی برای شروع راهی پرشتاب 
ی یادآور شد: »فولاد مبارکه پس از  و پرخطر برای استفاده از ظرفیت های دانش بنیان هاست.« و
، امروز در مرحله دوم درصدد طبقه بندی، یکپارچه سازی و  ی های خطرپذیر انجام سرمایه گذار
مجموعه سازی شرکت های فناور است. در این مرحله باید کنسرسیوم های متشکل و هدفمندی 
ی را ایجاد کنیم که این حرکت راهبردی و  شـــکل دهیم و زیرســـاخت های حوزه نوآوری و فناور
مبتنـــی بـــر مطالعـــات و تجربیات دهه های اخیر اســـت.« طیب نیا در پایـــان اضافه کرد: »فولاد 
مبارکه از میان 200 شرکت دانش بنیان، در بیش از 28 شرکت با موضوعات آب و انرژی، معادن 

، تامین تجهیزات و توسعه محصولات سرمایه گذاری کرده است.« کم عیار
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